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ХАЧАТРЯН АНИ РУБИКОВНА 

ДИНАМИКА ПСИХОЛОГИЧЕСКИХ КАЧЕСТВ ЛИЧНОСТИ В 

ПРОЦЕССЕ ПРОФЕССИОНАЛЬНОГО РАЗВИТИЯ УПРАВЛЕНЦА 

 

 Автореферат диссертации на соискание ученой степени кандидата 

психологических наук по специальности 19.00.01- «Общая психология. Теория и история 

психологии. Психология личности».  

 Защита диссертации состоится 17 января 2024 г., в 15:00 на заседании 

специализированного совета по психологии 067 ВАК по присуждению ученых степеней 

при Ереванском государственном университете, по адресу: 0025, ул. Абовяна 52 а, 

Ереван, Армения.  

РЕЗЮМЕ 

Актуальность темы:  Процесс подготовки менеджеров был и остается 

предметом изучения различных дисциплин. В современной системе управления 

требования, предъявляемые к руководителю, претерпели изменения, сегодня большее 

значение имеет наличие и развитие профессионально важных психологических 

качеств. В условиях современных императивов в центре внимания находится вопрос 

соответствия особенностей управленческой деятельности психологическим 

качествам менеджера, которые могут стать основой эффективной деятельности и 

профессионального развития. Управленческая деятельность предъявляет особые 

требования к психологическим качествам менеджера. 

Объектом исследования является динамика психологических качеств личности 

в процессе профессионального развития менеджера. 

Предметом исследования являются психологические факторы, 

обеспечивающие развитие личностных качеств, важных для профессиональной 

деятельности менеджеров.  

Цель исследования. Изучить факторы, обеспечивающие развитие 

профессионально важных личностных качеств и их соотношение в процессе 

профессионального развития менеджера. 

Гипотеза исследования. Считается, что развитие психологических качеств, 

обеспечивающих профессиональное развитие менеджеров, происходит благодаря их 

уникальному сочетанию, а именно: эмоциональному интеллекту, мышлению, 

волевой саморегуляции, социально-коммуникативной компетентности. 

Предположение: Развитие этих качеств в процессе профессионального 

развития обусловлено наличием психологического компонента в профессиональных 

образовательных программах. 

Задачи исследования. 

1. Изучить и согласовать теоретикометодические подходы профессионально 

важных личностных качеств руководителя. 
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2. Изучить особенности процесса формирования профессионально важных 

личностных качеств менеджера в процессе профессиональной подготовки. 

3. Изучить корреляции профессионально важных личностных качеств 

менеджеров. 

4. Изучить проявление личностных качеств менеджеров, выявить компоненты 

профессионального психологического портрета. 

5. Изучить эмоциональный интеллект опытных менеджеров как 

системообразующее психологическое качество. 

6. Изучить наличие психологической составляющей в профессиональных 

образовательных программах подготовки менеджеров. 

Научная новизна исследования. 

Новизна данного исследования заключается в том, что были проанализированы 

и систематизированы личностные качества, важные для профессиональной 

деятельности менеджера, а также прогресс этих качеств в процессе 

профессионального развития. Выделены важные для профессиональной деятельности 

совокупности личностных качеств и их взаимосвязи, развитие которых может 

осуществляться путем включения психологического компонента в образовательные 

программы подготовки менеджеров. Выдвинуты концептуальные положения 

развития личностных качеств специалиста в процессе профессиональной подготовки. 

Прослежена тенденция развития профессионально важных личностных качеств 

менеджера в процессе профессиональной подготовки, выявлены компоненты 

профессионального психологического портрета.  

Теоретическая и практическая значимость исследования. Теоретическая 

значимость работы заключается в систематическом изложении психологических 

особенностей современной управленческой деятельности и личностных качеств, 

важных для профессиональной деятельности менеджера. На основе проведенного 

теоретического анализа выявлено уникальное сочетание важных для 

профессиональной деятельности менеджера личностных качеств, позволяющее 

опираться на эти качества в процессе профессиональной подготовки менеджеров. 

Теоретические положения психологического отбора менеджеров будут дополнены 

результатами исследования. 

Экспертиза исследования. Результаты исследования обсуждались на 

заседаниях кафедры общей психологии ЕГУ, кафедры психологии управления 

Академии государственного управления Республики Армении, заседаниях научно-

исследовательской лаборатории «Психология управленческой деятельности», многих 

республиканских и международных конференциях, семинарах-дискуссиях. 

 Структура работы. Диссертация состоит из введения, двух глав, выводов, 

списка литературы и приложений. Общий объем работы составляет 144 страницы. 

По теме диссертации опубликовано 10 статей. 
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 KHACHATRYAN ANI RUBIK 

DYNAMICS OF PSYCHOLOGICAL QUALITIES OF PERSONALITY IN THE 

PROCESS OF PROFESSIONAL DEVELOPMENT OF A MANAGER 

 

 Dissertation thesis for the scientific degree of PhD in psychological sciences in 

speciality 19.00.01 - General psychology, theory and history of psychology, psychology 

of personality. 

 The defence of the dissertation will be held on January 17, 2023, at 15 00 at the 

session of the Specialized Council 067 in Psychology of the Supreme Certifying 

Committee of the Republic of Armenia at Yerevan State University. Address: 0025, 

Yerevan, st. Abovyan 52 a.  

SUMMARY 

The relevance of the topic. Of dissertation research is due to the fact that the process of 

training managers has been and remains the subject of study in various disciplines. In the 

modern management system, the requirements for a manager have undergone changes; 

today the presence and development of professionally important psychological qualities is 

of greater importance. In the context of modern imperatives, the focus is on the issue of 

compliance of the characteristics of management activities with the psychological qualities 

of a manager, which can become the basis for effective activities and professional 

development. Management activities place special demands on the psychological qualities 

of a manager. 

The object of the research is dynamics of psychological qualities of an individual in 

the process of professional development of a manager. 

The subject of the study is the psychological factors that ensure the development of 

personal qualities important for the professional activities of managers. 

The aim of the study: To study the factors that ensure the development of 

professionally important personal qualities and their relationship in the process of 

professional development of a manager. 

The hypothesis of the reserach: It is believed that the development of psychological 

qualities that ensure the professional development of managers occurs due to their unique 

combination, namely: emotional intelligence, thinking, volitional self-regulation, and social 

and communicative competence. 

Assumption: The development of these qualities in the process of professional 

development is due to the presence of a psychological component in professional 

educational programs. 

Research issues. 

1. Study and agree on theoretical and methodological approaches to professionally 

important personal qualities of a leader. 

2. To study the features of the process of formation of professionally important personal 

qualities of a manager in the process of professional training. 
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3. To study the correlations of professionally important personal qualities of managers. 

4. To study the manifestation of personal qualities of managers, to identify the 

components of a professional psychological portrait. 

5. Study the emotional intelligence of experienced managers as a system-forming 

psychological quality. 

6. To study the presence of a psychological component in professional educational 

programs for training managers. 

 Scientific novelty of the reserach. 

The novelty of this study lies in the fact that personal qualities important for the 

professional activity of a manager were analyzed and systematized, as well as the progress 

of these qualities in the process of professional development. A set of personal qualities that 

are important for professional activity and their relationships are identified, the 

development of which can be carried out by including a psychological component in 

educational programs for training managers. Conceptual provisions for the development of 

a specialist’s personal qualities in the process of professional training have been put 

forward. The tendency for the development of professionally important personal qualities of 

a manager in the process of professional training has been traced, and the components of a 

professional psychological portrait have been identified. 

Theoretical and practical significance of the research.  

The theoretical significance of the work lies in the systematic presentation of the 

psychological characteristics of modern management activities and personal qualities 

important for the professional activities of a manager. Based on the theoretical analysis 

carried out, a unique combination of personal qualities that are important for the 

professional activity of a manager has been identified, which makes it possible to rely on 

these qualities in the process of professional training of managers. The theoretical 

principles of psychological selection of managers will be supplemented by the results of the 

study. 

The expertice of the reserach. The results of the study were discussed at meetings of 

the Department of General Psychology of Yerevan State University, the Department of 

Management Psychology of the Academy of Public Administration of the Republic of 

Armenia, meetings of the research laboratory “Psychology of Management Activity”, many 

republican and international conferences, seminars and discussions. 

The structure of the thesis. The dissertation consists of an introduction, two chapters, 

conclusions, list of references and appendices. The total volume of the work is 144 pages. 

10 articles have been published on the topic of the thesis. 

 

 


